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ser totes i tots més lliures. I, precisament per això, és impor-
tant que des de les administracions públiques... i és indefu-
gible que ens dediquem constantment a transformar d’arrel 
aquestes situacions de desigualtat que patixen, que sofri-
xen les nostres companyes, que són més de la meitat de la 
població mundial .

Mire, no només hem creat eixe pla de coeducació en què 
vam ser els primers a fer-ho a nivell estatal, sinó que l’hem 
anat concretant cada dia, cada passa, fins i tot malgrat la 
pandèmia, i vosté ho deia, amb les dificultats que hi ha 
comportat. De fet, hem sigut el primer territori que ha 
acollit el primer congrés estatal de coeducació, amb presèn-
cia del personalitats de tot l’estat, amb experiències pione-
res d’arreu del món i que va ser precisament ací, a València, 
on el vam fer, per a marcar el full de ruta del que han de ser 
les escoles coeducatives, les escoles transformadores que 
necessita el nostre futur .

Miren, també des d’ací, ni més ni menys, liderem un projecte 
europeu, el Women’s Legacy, que és precisament per a estu-
diar, reivindicar i visibilitzar la presència de les dones en el 
currículum educatiu. I ho fem no només en el currículum 
del País Valencià, ho fem participant en un projecte euro-
peu en què hi ha diversos països més que segueixen el que 
nosaltres estem fent i que analitzem arreu d’Europa quina 
ha estat la presència en el currículum de les dones i quina 
és la que realment deuria ser i no és altra, com evidentment 
podíem esperar, que ha de ser amb molta major presència i 
amb molta major dignitat .

A més a més, hem seguit formant totes i cadascuna de les 
persones coordinadores i coordinadores d’igualtat . Saben 
que vam ser la primera comunitat, la primera autonomia, 
el primer país que vam fer de veritat efectiva la figura de la 
persona coordinadora d’igualtat en el centre educatiu. Ara 
la llei estatal diu que s’ha de crear eixa figura. Nosaltres fa 
sis anys que la tenim en els centres educatius i és una gran 
passa que el conjunt de l’estat l’agafe i la projecta perquè 
continue també en la resta del territori.

Hem destinat més de cinc mil hores de formació en matèries 
relacionades amb la coeducació . S’han format més de sis mil 
docents, és a dir, no estem parlant ja, únicament i exclusiva-
ment, dels i les coordinadores d’igualtat, ja estem arribant al 
conjunt de docents en la formació en coeducació . Més del 
65 % dels centres educatius estan participant en projectes 
de coeducació, projectes d’innovació i projectes de forma-
ció dirigits a la coeducació, més del 65 % dels centres educa-
tius. I, a més a més, tenim una aposta claríssima perquè no 
només allò que fem, allò que visibilitzem, allò que es trans-
met en els centres educatius siga des del punt de vista de 
la relació entre el professorat i l’alumnat, sinó també entre 
iguals, entre els mateixos xiquets i xiquetes, en com podem 
mediar perquè entre ells també es produïsquen espais de 
socialització i mirades de socialització en igualtat .

A més a més, dir-li que estem treballant de forma decidida 
i ja hem transformat, ni més ni menys, que els patis perquè 
siguen espais de coeducació . Hi han desenes, centenars de 
patis transformant-se al nostre país perquè siguen espais de 
coeducació, perquè deixe de passar el que passava durant 
molts anys, sense que ningú haguera fet una reflexió al 
respecte, i és que l’espai central l’ocuparen els xiquets i els 
espais laterals els ocuparen les xiquetes. Quin gran reflex del 

que ha estat la societat en el passat, malauradament. I, de 
fet, en eixe sentit, hem editat una guia de patis coeducatius i 
una resolució, que està a punt de publicar-se, perquè tots els 
patis que construïm i tots aquells que estem reformant, que 
com saben són centenars, amb el pla Edificant i l’execució 
d’infraestructures, siguen patis coeducatius des del seu inici, 
des de la seua concepció i amb la participació del conjunt de 
la comunitat educativa.

Només amb una educació en coeducació, només amb una 
educació en igualtat, aconseguirem que este país siga de 
veritat un lloc lliure i un lloc on pague la pena viure . On 
totes les persones, siguen homes o dones, puguen viure en 
igualtat .

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Pregunta 1.312, formulada per la diputada Mercedes 
Ventura, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al conseller 
d’Educació, Cultura i Esport sobre la diversitat cultural, que 
formularà la il·lustre diputada María Quiles.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidenta .

«La apropiación de un territorio que se arrodilla al forastero 
y nos hace sentir fuera de lugar a los autóctonos. En general, 
detestan el valenciano, involucrarse en el tejido social donde 
viven. Una colonia en el peor sentido del término». Seguro 
que a muchos de ustedes les suena esa frase, ¿verdad? Pues 
es una frase publicada hace unos días en una red social por 
una periodista de À Punt, referida a la comunidad noruega 
de Alfaz del Pi de Alicante. Pero, vamos, quien no sepa 
de qué va el tema le puede preguntar al señor Marzà al 
respecto . Y yo les digo, vamos a hacer un ejercicio de imagi-
nación y vamos a cerrar los ojos, y vamos a imaginarnos 
esa frase, por ejemplo, en El Ejido, en Almería. «La apropia-
ción de un territorio que se arrodilla ante el extranjero y nos 
hace sentir fuera de lugar a los autóctonos». ¿Ahí también le 
daría «me gusta» a esa frase, señor Marzà? (Aplaudiments) ¿O 
cómo llamaría usted a los que hicieran eso, en ese lugar?

Y, otra pregunta, autóctonos aquí, ¿quiénes son? ¿Usted 
y el señor Nadal, que le dieron «me gusta»? Yo no, seguro, 
porque a mí y a los alicantinos ya nos volvieron a mandar 
ayer a vivir a Murcia. Que yo encantada de la vida, pero 
yo he nacido en la Comunidad Valenciana y soy tan o más 
valenciana que usted. (Veus)

Pero claro, es que, vuelvo a decir, ni los noruegos, ni los 
argelinos, ni los ingleses, (veus) ni los de Valladolid, ni los de 
la Vega Baja, señor Nadal . . .
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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor, pregue silenci .

La senyora Quiles Bailén:

...porque esa gente, aunque viva, estudie, trabaje, ame esta 
tierra, tanto o más que usted, eso es para ustedes que 
vienen a colonizarnos. Y, por saberlo yo, para sentirse un 
autóctono de aquí, qué hay que tener, ¿ocho apellidos valen-
cianos, señor Nadal? ¿O ser de Compromís? (Aplaudiments) 
Pues ya me lo dirán .

(Veus) Porque, fíjense, los que dan «me gusta»...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria, per favor .

La senyora Quiles Bailén:

...y apoyan esas barbaridades xenófobas, hablando de autóc-
tonos, de colonias invasoras, no se sientan en esta bancada, 
señorías. Se sientan en esa, incluso alguno tiene cargo 
de conseller. Con lo cual, señor Marzà, ¿cómo va a traba-
jar desde su conselleria esa diversidad cultural? Porque está 
claro que con el ejemplo no está siendo.

Y yo traigo este . . ., o desde Ciudadanos traemos este tema 
al pleno porque, de verdad, nos gustaría abrir una reflexión 
mucho más profunda. Es que, señor Marzà, en vez de 
promulgar la división, el enfrentamiento, el hostigamiento 
hacia las personas que no piensan, actúan y, sobre todo, no 
hablan como usted, ¿por qué no invertimos esos esfuerzos 
en apostar por la integración y la diversidad como un valor 
de riqueza en alza? ¿Por qué no hacemos algo más que regar 
con dinero público a entidades pancatalanistas y apostamos 
por esa interculturalidad de verdad y, sobre todo, predica-
mos con el ejemplo, señor Marzà? Porque, yo le pregunto, 
¿lo que le parece a usted una colonia invasora son solo los 
noruegos o también los franceses, los británicos, los alema-
nes, los búlgaros, los rusos, los argelinos? (Veus) Porque en 
la comunidad tenemos más de ciento veinte nacionalidades 
distintas...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor .

La senyora Quiles Bailén:

...pero es que, en Alfaz del Pi, hay más de veintiocho distin-
tas. Es que no hay una sociedad homogénea. Y, en ese 
sentido, comprobar el apoyo de ciertos cargos públi-
cos a estas afirmaciones nos lleva a preocuparnos desde 

Ciudadanos hondamente por el tipo de políticas que, en ese 
sentido, están llevando a cabo desde la conselleria, porque 
están dirigiendo la política educativa y cultural de nuestra 
comunidad .

Y me gustaría saber qué opina el señor Arques, alcalde de 
Alfaz del Pi, diputado, que es compañero suyo del Botànic, 
que yo creo que se merece una disculpa por parte suya, y 
por supuesto la comunidad Noruega también . (Veus) Pero 
como sospecho que no lo va a hacer, y ya oigo las risas del 
señor Nadal, en su línea, me refiero, y voy a...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor, pregue silenci .

La senyora Quiles Bailén:

Este tema es que siempre los pone nerviosos, presidenta. 
(Veus)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

La senyora Quiles Bailén:

Quiero reiterar y hacer mías las palabras del señor Arques, 
en el pleno del pasado 28 de enero, que decía...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor .

La senyora Quiles Bailén:

Palabras del señor . . .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Un moment. Un moment, senyora Quiles, que li he parat el 
temps .

Senyories, per favor, pregue silenci, que la il·lustre diputada 
puga formular la seua pregunta i la seua intervenció, perquè 
després l’honorable conseller ja contestarà. (Veus)

Continue.
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La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidenta . (Veus)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor. Senyories, fins que no hi haja silenci, no 
vaig a continuar donant-li la paraula a la senyora Quiles.

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidenta .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Continue.

La senyora Quiles Bailén:

Sí .

Hago mías las palabras del señor Arques en su pleno, en 
Alfaz del Pi el pasado 28 de enero, que decía, refirién-
dose a ustedes: «Desde Valencia, opinar de los noruegos de 
Alfaz del Pi denota desconocimiento absoluto» . Totalmente 
de acuerdo, señor Arques. Desconocimiento absoluto y, 
yo añadiría, falta de respeto por el que no siente, piensa y, 
sobre todo, no habla como usted .

Yo escuchaba a la consellera Bravo hace unos minutos decir 
que esto es una comunidad abierta y acogedora, que aquí no 
queremos xenófobos. Pues yo digo una cosa, señor Marzà, 
es obvio que nos hace falta urgentemente que trabaje el 
tema de la diversidad, la integración cultural . Y, es más, le 
sugiero que empiece a trabajarlo por usted mismo y por su 
grupo político.

Muchísimas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable conseller d’educació per a donar 
resposta. Que ja no li queda més temps tampoc a la il·lustre 
diputada per a continuar...

Quan vullga.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyora diputada.

Espere que es recupere la diputada Ventura, que és qui havia 
fet i formulat la pregunta .

Des del govern del Botànic, des del minut zero hem estat 
treballant no només la interculturalitat, sinó el foment de 
la interculturalitat en els nostres centres educatius. De 
fet, som el primer govern que hem introduït en les nostres 
normatives –per cert, unes normatives que vostés han inten-
tat tirar per terra i que sempre estan criticant– no només el 
concepte de la interculturalitat, sinó la mirada intercultural 
en tot allò que fem. De fet, és el primer govern, no només 
de l’estat, sinó d’arreu d’Europa, i així ens ho va fer saber el 
Consell d’Europa, quan vaig tindre el plaer de poder anar 
a compartir la nostra experiència, considerada pel Consell 
d’Europa experiència d’èxit, precisament, en l’aprenentatge 
de llengües, com els que incorporàrem per primera vegada 
la referència a la llengua d’orige de les persones que viuen a 
la nostra terra, hagen nascut on hagen nascut . Hagen nascut 
a Noruega, hagen nascut a Algèria, hagen nascut a Egipte, 
hagen nascut a Bulgària, hagen nascut on hagen nascut, 
també a Múrcia . Per cert, una demostració clara, s’ha fet en 
este ple, d’eixes mentides que vosté està dient, en tant que 
el nostre grup, mire si som xenòfobs, que la nostra porta-
veu és nascuda a Múrcia i és la portaveu de Compromís . 
(Aplaudiments)

Mire si tenim en contra del castellà que, ahir mateix, li deia 
a una altra companya de la seua dreta que no li toleraria, 
en cap cas, que dubtara, no només per l’estima i l’amor que 
li tenim nosaltres també al castellà, perquè ens feia i feia 
quedar en ridícul al seu grup i als seus representants, entre 
altres entre persones amb qui habitualment ens relacionem 
en castellà, que ens estimem i que formen part de la nostra 
vida. Però a nosaltres no ens trobaran mai en eixa dicotomia, 
entre si parles una llengua és perquè odies una altra. Perquè, 
precisament, no són els monolingües els que ens han de dir 
als plurilingües com hem de tractar l’ús de les llengües i el 
seu aprenentatge .

Mire, li deia que, a més a més, resulta que tot això que 
vostés volen dibuixar sobre el que passa, no passa als 
centres educatius, i les barbaritats que diuen sobre la meua 
persona, doncs resulta que, quan anem als fets, el País 
Valencià és, entre els xiquets i les xiquetes, el territori de 
l’estat on hi ha més respecte per les persones nouvingu-
des. No ho dic jo, ho diu un informe PISA. I diu que al País 
Valencià som el territori a on hi ha més respecte i més treball 
en igualtat i en interculturalitat a les escoles de tot l’estat . I 
és el lloc, el territori, on més respecte i treball intercultural hi 
ha dins de tota l’OCDE. Per tant, dades, d’un organisme tan 
donat a estar al servei del pancatalanisme com és l’OCDE, 
que refermen que no només està buit el seu discurs, sinó 
que, a més a més, cada dia es queda més curt.

I, miren, per a nosaltres treballar la interculturalitat passa, 
per exemple, per acabar amb la segregació que hi havia en 
els centres educatius i que alguna gent, que defensava el 
valencià, ja li anava bé, que era separar, dins de cada centre 
educatiu, per línies els xiquets que estudiaven en valencià 
i els xiquets que estudiaven en castellà. Perquè no volem, i 
això ho hem fet fins i tot en contra d’alguna gent que deia 
que volia estudiar només en valencià, ho hem fet perquè no 
volem una terra dividida pels que parlen una llengua o una 
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altra. Ho hem fet perquè volem que tots els alumnes, que 
totes les alumnes, tinguen la capacitat d’usar la llengua. I 
això passa perquè la puguen aprendre, perquè l’aprenguen 
en igualtat i perquè, vinguen d’on hagen vingut, puguen rela-
cionar-se d’igual a igual .

Igual que van fer –i acabe–..., soc mestre, crec que ho sap. 
Treballava en una escola on el 93 % dels seus xiquets i les 
xiquetes no tenien, les seues famílies, cap ingrés, on hi havia 
27 nacionalitats diferents. I saben què hi havia dins? El major 
amor i la major estima per les diferents cultures i les diferents 
nacionalitats de les persones que hi havien allí. Això és el que 
passa als centres educatius, això és el que passa als centres 
valencians. Ho diu l’OCDE, ho diuen els xiquets i les xiquetes 
quan entren als centres educatius. Si vostés volen polemit-
zar, volen dir barbaritats, és el seu camí cap a la irrellevància. 
Nosaltres seguirem treballant amb el poble valencià.

Gràcies. (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Continuarem amb les preguntes de control. Ara, la que 
formula la il·lustre diputada María de los Llanos Massó al 
conseller d’Educació, Cultura i Esport.

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Massó Linares:

Gracias, presidente .

Buenos días, señor Marzà.

Parece que el presidente Puig ha decidido mantener el 
apoyo al conseller secesionista supremacista, porque, por lo 
que veo, pues sigue sentado en los sillones del Consell. Por 
tanto, no nos extraña que hoy haya salido un informe de The 
Economist en el que dice que España ha dejado de ser una 
democracia plena. Con cosas como esa, qué esperar.

Claro, el problema es que usted está tan entretenido con 
sus políticas nacionalistas que de la gestión ya se ocupará, si 
eso. Entonces, nuestra pregunta es: ¿cuáles son las razones 
por las que no se ha abonado el salario a docentes de escue-
las concertadas desde el inicio del curso escolar?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Contestarà l’honorable conseller, al qual li done la paraula. 
Conseller, té vosté la paraula .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president.

La política útil és aquella que fa que seixanta mil xiquets i 
xiquetes tinguen el menjador gratuït; que n’hi hagen més de 
quatre-cents mil que tenen els llibres de text gratuïts; que 
tinguen, ni més ni menys, que huit mil professors i profes-
sores més en els centres educatius, o que n’hi hagen més 
de quaranta-quatre centres educatius nous construïts des 
que hem arribat al govern. Ho dic, precisament, per eixa 
referència que fa vosté a la utilitat o no que estiguem nosal-
tres al govern i no vostés. En canvi, la utilitat per als ciuta-
dans i ciutadanes del nostre territori és que vostés, que 
venien a tancar xiringuitos, no tanquen ni el bar per a aparèi-
xer en l’Europarlament. I, a més a més, l’únic que fan és 
cobrar nòmines públiques per a ni una política en favor de 
les persones .

I ara li conteste a la seua pregunta, igual que ha fet vosté la 
seua primera introducció. Mire, només que hi haguera una 
persona que no haguera cobrat, seria injustificable. Per tant, 
no li vaig a justificar el que no ha funcionat bé. I, per tant, li 
dic que, evidentment, encara que en fora una, no estaria bé. 
I ens hem posat en el dia a dia a mirar quin és el cas per cas, 
què ha passat amb cadascuna d’eixes persones. I hem treballat 
amb la col·laboració de cadascun dels seus centres educatius. 
I dir-li que no només està en vies de solució i s’ha solucionat la 
immensa majoria de les casuístiques que hi ha hagut, després li 
explicaré cada una d’elles, sinó que, a més a més, han servit per 
a millorar els procediments, que falta feien, i la gestió, que falta 
feia, i hem estat al damunt perquè això no puga passar.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Continuarem amb la formulació de la pregunta, ara des del 
faristol .

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Massó Linares:

Gracias, presidente .

Bueno, antes de empezar, un consejo . Mire a ver en sus 
asesores si.., porque le han debido de jaquear la cuenta de 
Twitter, y alguien está dándole «me gusta» a comentarios 
xenófobos. No digo que sea usted, pero revise, porque igual 
se la han jaqueado.

Mire, dice que está en trámite de solucionar el problema 
de los impagos a la concertada. Han tenido que recurrir 


